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Absztrakt
Dr. Fialka György fél évszázada kezdte karrierjét az állambiztonság szakterüle-
tén, ahol vezetői feladatokat is ellátott. 1987-től kezdőden a rendészeti felsőok-
tatásban is tevékenykedett, 2018-ban címzetes egyetemi docensi kinevezésben 
részesült. 1995-től a magánbiztonsági szektorban töltött be vezetői pozíciókat: 
többek között a GE Budapest Bank biztonsági igazgatója volt kilenc éven át. 
2017-től a Személy-, Vagyonvédelmi és Magánnyomozói Szakmai Kamara el-
nöke, így lehetősége volt a legmagasabb pozícióból nyomon követni és véle-
ményezni a szakterületet érintő jogszabályi és társadalmi változásokat. Elnök 
úrral Fazekas-Pátyodi Szandra szerkesztőségi munkatárs és Dr. Szabó Csaba 
főszerkesztő-helyettes beszélgetett.

Kulcsszavak: személyvédelem, vagyonvédelem, magánnyomozó, Biztonság-
piac konferencia

Abstract
Dr György Fialka began his career half a century ago in the field of state security, 
where he also held senior positions. From 1987 he was also active in higher law 
enforcement education, and in 2018 he was appointed an honorary associate 
professor. Since 1995, he has held key management positions in the private 
security sector, including nine years as Director of Security at GE Budapest 
Bank. Since 2017, he has been President of the Professional Chamber of Personal, 
Security and Private Investigators, which has given him the opportunity to 
monitor and comment on legislative and social changes affecting the profession 
from the highest position. The President was interviewed by Szandra Fazekas-
Pátyodi, Editorial Associate, and Dr Csaba Szabó, Deputy Editor-in-Chief.

Keywords: personal protection, asset protection, private investigator, Security 
Market Conference

Idén tizedik alkalommal kerül megrendezésre a Biztonságpiac Konferencia és 
Kiállítás. A rendezvényt azzal a céllal hívták életre, hogy egy platformra terel-
je a biztonságpiac állami és magán szereplőit. Elnök úr meglátása szerint el-
érte a rendezvény a célját? Őriz-e kiemelkedő emlékeket az előző évek konfe-
renciáiról?

A Biztonságpiac konferencia megrendezésével a szervezők egy lényeges hi-
ánypótló rendezvényt hívtak életre a teljes rendészeti paletta szakterületei 
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számára, valamennyiük részvételével. Ezek a szakterületek – a Honvédelmi 
Minisztérium, HM EI, a Belügyminisztérium, a rendőri szervek, a katasztró-
favédelem, a rendészeti képzés intézményei és a magánbiztonsági szereplők – 
itt egyszerre, egy közös fórumon találkozhattak, megismerhették közvetlenül 
egymás feladatait, gondjait és problémamegoldási módszereit. A konferencia 
jelentős mértékben hozzájárult a korábban hiányos, mára azonban egységes 
képet mutató rendészeti szemléletmód kialakításához. Valamennyi szereplő 
számára ismertté váltak az alapvető biztonsági feladatok közös felületei, a le-
hetséges egységesíthető megoldási módok és a közösíthető biztonsági oktatási 
alapok. Kialakultak azok a gyümölcsöző együttműködési kapcsolatok, ame-
lyek elősegítik a biztonsági kockázatelemzések területeit, és az egységes meg-
oldási válaszok megteremtését.

Az évenként megrendezésre kerülő esemény legfőbb értékének a közös gon-
dolkodásmód által teremtett fejlesztési kapcsolatok működésének eredménye-
it tartom.

A kamara neve alapján legtöbben a biztonsági őrökre, szórakozóhelyen dolgozó 
őrökre, a jól megtermett személyi testőrökre, illetve az amerikai filmek magán-
nyomozóira asszociálnak. A valóságban milyen széles skálán mozognak a ka-
marai tagságot alkotó tevékenységek? Mondhatjuk azt, hogy ezek kizárólag 
vállalkozások? A szakma érdekeit szolgálja-e a szűkkörű láthatóság?

A Személy-, Vagyonvédelmi és Magánnyomozói Szakmai Kamara létalapja 
a magánbiztonság ágazatának szakmai és tudományos működésének megte-
remtése és minél szélesebb körben történő terjesztése, támogatása, valamint 
a szakma működéséhez szükséges képzések szakirányítása. E tevékenységét 
a szakirányító szerv, a Belügyminisztérium és a szakmai képzést végző egyete-
mek – a Nemzeti Közszolgálati Egyetem és az Óbudai Egyetem – is elősegítik.

Természetesen a legszélesebb területet a vagyonőrök képzése jelenti, amely 
testületnek a teljes létszáma 60–100 ezer fős nagyságrendben feltételezhető.

Ebben a rendszerben az alapképzés átalakulóban van, amit a szakmai válto-
zások követése és a szükséges optimalizáció követel meg. Ezen kívül a kama-
ra feladata a ciklikus utánképzés szervezése, vagyis a szükséges ismeretanyag 
naprakész felfrissítése. Ezért köthető fogalmilag a vagyonőrök léte a kamara 
nevéhez.

De a valódi érték a kamara működésében a szakma minőségbiztosítási eleme-
inek meghatározása, etikai értékrendjének megteremtése és felügyelete, vala-
mint a vagyonőr cégek összefogása, tevékenységük szakmai segítése, szakma-
technikai fejlődésének támogatása, és a képzési anyagok folyamatos fejlesztése.
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A magánnyomozói terület átalakulóban van. A GDPR uniós szabályozása, va-
lamint a szabályozás végrehajtása érdekében a jogalkotónak ezt a területet jo-
gilag is szabályoznia szükséges.

Az elmúlt években a COVID–19-járvány az életünk minden területére kihatással 
volt. Hogyan érintette ez a személy- és vagyonvédelem, illetve magánnyomozói 
területen dolgozókat, a mindennapi munkavégzésüket?

A rendkívüli események váratlan bekövetkezése döntően a biztonság területére 
hat ki, hiszen a rendkívüli események felszámolása, vagy legalább kordában 
tartása fokozott védelmi feladatokat határoz meg. A rendészeti tevékenységet 
végző biztonsági szakemberek, így a magánbiztonsági szakemberek is az ese-
ménykövető biztonsági feladatok meghatározói és végrehajtói. Új biztonsági, 
védelmi rendszerek, technikai eszközök és intézkedések voltak szükségesek 
a járvány terjedésének korlátozására, amelyek a lakosság körében természe-
tesen nem voltak túlságosan népszerűek. Fontos volt az egységes biztonsági 
kockázatok meghatározása és az intézkedések egységesítése a teljes rendésze-
ti vertikumban.

A kamara ezek kezelésében folyamatosan részt vett, segítve a vállalatok és 
a vagyonőrök szaktevékenységét.

Sajnos a pandémia egy további negatív aspektussal is bírt: intézmények kény-
szerültek bezárni, így az ott működő vagyonvédelmi cégek és dolgozók állás 
nélkül maradtak. Ez jelentősen felborította az amúgy sem stabil vagyonvédel-
mi piacot, hiszen jelentős létszámú vagyonőr vált munkanélkülivé, és kellett 
kényszerűségből máshol, a szakmáján kívül munkát vállalnia.

A kamara honlapján rendszeresen közzétesznek a szakmai közösséget érintő 
jogszabályokkal, bírósági ítéletekkel kapcsolatos kommentárokat. Ezek nyo-
mon követése mennyiben igényel szakmai, illetve tudományos munkásságot?

A kamara honlapja a legközvetlenebb kommunikációs felületünk. Minden je-
lentős szakmai kérdést, változást, oktatási, munkavédelmi, képzési segédanya-
got közlünk azonnal.

Online konferenciákat szervezünk a legfontosabb tevékenységünket érintő 
kérdésekben, mint például a GDPR konferencia, vagy az üvegzseb szabályo-
zás. Tájékoztatást közlünk tanfolyamokról, új műszaki, szakmai eseményekről.

Tájékoztatjuk tagjainkat a hibás cselekmények bekövetkezéseiről, illetve 
a büntetések mértékét is nyilvánosságra hozzuk. Cikkeinkben rendszeresen 
beszámolunk kamarai tevékenységünkről, életünkről.
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Fontos feladatunknak tekintjük a szakma fejlődéséről való folyamatos tájékoz-
tatást, ezért a biztonságtudomány új fejlesztéseiről, felhasználásának gyakorlati 
eredményeiről – egy szakmai zsűri elbírálása után – is hírt adunk, s tájékozta-
tást, összefoglalást közlünk a relevánsnak számító újdonságokról.

Hogyan látja a hazai személy- és vagyonvédelmi, magánnyomozói területen 
létrejövő munka minőségét uniós viszonylatban? Milyen irányban nyílnak fej-
lődési lehetőségek? A 2020-as évek társadalmi változásai milyen szakmai vál-
tozási/változtatási igényeket vetítenek előre?

A fejlődésünk folyamatos, hiszen a végrehajtandó feladatok – piaci szektorról 
lévén szó – a megjelenő megrendelői igényeket követik. Sajnos a jogszabályi 
háttér megteremtésében, naprakésszé tételében jogalkotói lemaradást tapasz-
talhatunk, hiszen a jelenleg hatályos 2005. évi CXXXIII. törvény a személy- 
és vagyonvédelmi, valamint a magánnyomozói tevékenység szabályairól csak 
a személy- és vagyonőröket, valamint a biztonságtechnikai feladatokat végző 
személyeket és a magánnyomozókat kezeli, a többi magánbiztonsági szakem-
ber nincs besorolva a védelmi szektor szereplői közé.

Ezen túlmenően a rendészeti feladatokat végző személyek kötelező tagsági vi-
szonyát az uniós jogharmonizációs rendelkezések alapján megszüntették, ezért 
szakmai felügyeletük lehetősége jelentősen csökkent.

A magánbiztonsági dolgozók „közfeladatot ellátó személy” minősítése továbbra 
sem valósult meg, holott a megismert szituációk megkövetelnék az intézkedési 
lehetőségeik elősegítését (a polgárőr, mezőőr, vadőr, halőr is rendelkezik már 
ezzel a minősítéssel). A rendészeti területekkel történő együttműködési formák 
még nem szabályozottak. A vagyonőrök humánerőforrás-bázisának jelentős 
része még mindig alacsony képzettséggel rendelkezik. Mindezek fontos és ki-
emelendő hiányosságok, hiszen a minőségi munkavégzés láthatóan a képzési 
feltételek folyamatos fejlesztésén múlik.

Az uniós minőségbiztosítási szintek elérésében, de a saját elvárásrendszerünk 
megteremtésében is rengeteg feladatunk van még, hiszen a biztonságtechnika 
és a vagyonőrök gördülékeny együttműködése csak a tudásszint növelés mentén 
képzelhető el. Nyilván ok-okozati összefüggések is szerepelnek a fent említettek 
hátterében, hiszen a vagyonőrzés erkölcsi és anyagi elismertsége mélyen az elvá-
rások alatt van. Ez szintén visszamutat a terület jogi szabályozási hiányosságaira.

A X. Biztonságpiac konferencia támogatói és kiállítói igen széles palettát fed-
nek le: találhatunk köztük egyetemet, állami elektronikai vállalatot, nemzetközi 
testőr- és biztonsági szolgálatot, műszaki termékek értékesítésével foglalkozó 
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vállalatot, ipari biztonságra specializálódott cégeket, a személy- és vagyon-
védelem egy-egy deklarált alterületével foglalkozó, vagy a teljes tevékenységi 
kört lefedő kisebb és nagyobb vállalatokat. Mi az az eszmeiség, amely a jogsza-
bályi háttéren túl közös szerveződésre inspirálja e sok szakterület képviselőit?

A X. Biztonságpiac Konferencia és Kiállítás széles palettája egyértelműen mu-
tatja a rendészeti közös feladatok azon egységes meghatározási és megoldási 
igényét, amely a rendezvény életre hívásakor, a kezdetekkor megfogalmazó-
dott. A lehető legszélesebb körű szakmai alapok meghatározása és kiépítése, az 
oktatási anyagok egységesítése, a technikai eszközök felhasználása az optima-
lizálások irányába mutat. A kialakult szakmai barátságok egymás tevékenysé-
gének kölcsönös elismerésében és segítésében is megmutatkoznak.

E rendezvény eszmeisége egyértelműen a rendészeti tevékenységet végző 
biztonsági szakemberek fejlődése, az idetartozó szakágak eredményeinek nö-
vekedése, és az egyetemes biztonsági szakterület eredményeinek hazai és nem-
zetközi elismertsége irányába mutat.

Komoly fejlődést, fejlesztéseket láthattunk az elmúlt tíz évben a biztonságpia-
con. Ez nagyrészt, de nem egészében a digitalizációs forradalomnak köszönhető. 
Milyen irányba halad jelenleg a biztonságpiac fejlődése? Ön szerint újabb tíz 
év elteltével milyen Biztonságpiac konferencia vár majd ránk?

A fejlődés meghatározó eleme a digitalizáció, hiszen a biztonsági rendszerek 
(amelyeket minden rendészeti szakág teljes mértékben felhasznál) hihetetlen 
sebességgel fejlődnek: kifinomult, igényorientált módszereik segítik a védel-
mi intézkedések szerteágazó, részletes alaposságát. A mesterséges intelligencia 
eredményei szinte korlátlanok, felhasználásuk azonban inkább már az intéz-
kedési joguk korlátozását kívánja meg a humán intézkedések és a személyes 
felelősséghez rendelt kontroll érdekében.

A biztonságtechnikai szolgáltatások eredményei (drónok, arcfelismerési felada-
tok, mozgásfelismerés és -detektálás, egyéb humán azonosítások) kiváló új meg-
oldások tervezésére sarkallnak, és teremtenek piaci versenyhelyzeti lehetőségeket.

Véleménye szerint a rendészettudományi szaklapok (köztük a Belügyi Szemle) 
miként képesek támogatni, elősegíteni az előzőekben megfogalmazott elképze-
lések, tervek megvalósítását?

A rendészettudományi kérdésekkel foglalkozó szaklapok feladatát a szakisme-
retek minél szélesebb körű terjesztésében, alkalmazástechnikai ismertetésében, 
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a kiemelkedő szakemberek, fejlesztők megszólaltatásában, és a megoldási le-
hetőségek minél szélesebb körű ismertetésében látom. A tudásanyag-hozzáfé-
rés elősegítése, a legjobb megoldások ismertetése segítheti a rendészeti szak-
területek további fejlődését.
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